

# 大阪府堺留学生会館オリオン寮入居者募集要項（2026年4月入居分）

公益財団法人大阪府国際交流財団（OFIX）

当財団では、外国人留学生のための宿舎「大阪府堺留学生会館オリオン寮(Orion International House)」を設置・運営しています。このたび、2026年4月からの入居者を次のとおり募集します。

オリオン寮は、外国人留学生受入れ体制整備の一環として、留学生が快適な居住環境のもとで勉学に専念できるよう当財団が留学生に提供しているもので、現在十数か国からの留学生が入居しています。

また、オリオン寮では、寮生同士が交流を深めるためのイベントを行っています。



## 1 今回募集居室数

今回、男性17室、女性9室を募集します。

※基本的に男女は別々の階ですが、一部男女混合階の居室となる場合があります。

## 2 応募できる者

オリオン寮への入居について応募できる者は、学校教育法第1条に定める大阪府内の大学院、大学、短期大学、高等専門学校、同法第126条第2項に定める専修学校専門課程及び独立行政法人日本学生支援機構大阪日本語教育センターに在籍し（2026年4月1日在籍見込の者を含む。）、在留資格「留学」を有する単身の留学生で、就学状況及び生活態度が良好でかつ居住場所の確保が困難なものとします。

## 3 大阪府堺留学生会館オリオン寮の概要

(1) 所在地 堺市北区東上野芝町2丁226番 (JR上野芝駅より北東へ約400m)

(2) 施設概要 全室単身者用85室 (1室あたり約17m<sup>2</sup>)

トイレ、ユニットバス、エアコン、学習机、ベッド、冷蔵庫、インターネット(光回線)環境等完備。

## 4 入居期間

入居期間は、入居許可日から原則2年以内とします。

※居室内清掃のため、4月1日から入居できない場合があります。

## 5 居室使用料等

居室使用料は、月額36,000円（水道・ガス・インターネット使用料込み）です。

・月の途中において入居又は退去する場合は、居室使用料の一部を免除します。

・入居後最初に納付する居室使用料に、保証金として、さらに1か月分の居室使用料を加算して納付していただきます。

・居室使用料は、物価変動等に伴い改定されることがあります。

## 6 その他費用

・各居室内の電気料金は、各自で負担していただきます。

## 7 応募の手続き

入居を希望する者は、所定の入居許可申請書（※2枚つづり）を在籍する学校の留学生担当窓口に提出し、校長の推薦を受けてください。

申請書は学校でとりまとめのうえ、推薦書とともに学校から当財団へ提出していただきます。

## 8 選考及び決定

学校からの推薦に基づき、当財団において入居者を決定し、学校を通じて通知します。

## 9 その他

(1)本制度の詳細は、当財団が定めた「大阪府堺留学生会館オリオン寮管理要領」によるものとします。

(2)入居者はオリオン寮の諸行事に積極的に参加するものとします。

## 10 問い合わせ先 各学校の留学生担当窓口にお問い合わせください。

オリオン寮ホームページ <https://www.ofix.or.jp/dormitory/>

# 大阪府堺留学生会馆 Orion 寮入住者募集要领(入住日期 2026 年 4 月起)

公益财团法人大阪府国际交流财团(OFIX)

本财团管理着外国留学生的宿舍「大阪府堺留学生会馆 Orion 寮 (Orion International House)」。此次，根据如下所示要领募集 2026 年 4 月的入住者。

此会馆是作为大阪府充实接纳外国留学生体制的一个重要环节，为了使留学生能在舒适的居住环境下专心求学，由本财团给留学生提供的设施，现在居住着来自 10 多个国家的留学生。

此外，会馆会举办各种活动，促进入住留学生之间的交流。

## 1 此次募集房间数

此次募集的房间数大约是男生 17 女生 9 (预定)

※基本上各楼层男女分开，可有一部分楼层可能会存在男生房间与女生房间混在的情况。

## 2 可以申请入住的人

关于可以申请入住会馆的人，根据学校教育法第 1 条的规定：大阪府内的大学院、大学、短期大学、高等专门学校，以及该法第 126 条第 2 项规定的专修学校专业课程以及独立行政法人日本学生支援机构大阪日语教育中心在编（包括 2026 年 4 月 1 日预计在编的人。）、在留资格为「留学」的单身留学生、就学状况及生活态度良好，无法确保住所的人。

## 3 大阪府堺留学生会馆的概要

(1)所在地 堺市北区东上野芝町 2 丁 226 番 (JR 上野芝站向东北约 400m 处)

(2)设施概要 所有房间为单人房共 85 间 (每间大约为 17 平方米)

每间有浴室、空调、书桌、床、冰箱等设备俱全，因特网签约（光线路）可。

## 4 入住期间

入住期间，原则上规定从 2026 年 4 月上旬开始 2 年以内。

※为了清扫房间，4 月 1 日有可能不能入住。

## 5 房租

房间的使用费为月额 36,000 日元（不征收押金・包含水费、煤气费、因特网使用费在内）。

●如果在月中入住或退房，将会免除部分的房租。

●获得入住批准的人入住后初次缴纳房租时，必须缴纳和 1 个月房租同等金额的保证金。

●房租有可能随着物价变动等重新规定。

## 6 其他费用

●各房间内的电费，请各自承担。

## 7 申请手续

希望入住的人，请向在编就读的学校留学生服务窗口递交上所定的入住许可申请书（※一共 2 张），并请接受校长等的推荐。

申请书在学校汇总，与推荐书一起由学校提交给本财团。

## 8 选拔和决定

根据学校的推荐，本财团决定入住者，通过学校通知。

## 9 其他

(1)本制度的详情，是基于本财团规定的「大阪府堺留学生会馆 Orion 寮管理要领」。

(2)入住者要积极地参加会馆的各种活动。

## 10 咨询处

请向各学校的留学生服务窗口咨询。

☆留学生会馆主页 <https://www.ofix.or.jp/chinese/dormitory/>

# Orion International House (Osaka-fu Sakai Ryugakusei Kaikan Orion Ryou)

## APPLICATION GUIDELINES FOR HOUSE RESIDENTS FOR APRIL 2026

Osaka Foundation of International Exchange (OFIX)

Osaka Foundation of International Exchange (OFIX) operates Orion International House (Osaka-fu Sakai Ryugakusei Kaikan Orion Ryou), a housing complex for international students. This house is part of OFIX's initiatives to support international students by providing a welcoming living environment, enabling them to dedicate themselves to their studies. Currently, it houses students from more than ten different countries. Moreover, exchange events, to promote friendship between the students, are regularly held. We are now accepting applications for rooms available starting from April 2026.

### 1 Number of rooms available :

Approximately 17 rooms for males and 9 rooms for females.

\*Female/male rooms are generally on separate floors, but not in all cases.

### 2 Eligibility :

Occupancy at the house shall be limited to foreign students with no accompanying dependents (designated as "International Student" under the Immigration-Control and Refugee Recognition Act) enrolled at graduate schools, universities or colleges, junior colleges, and technical colleges, as prescribed in Article 1 of the School Education Act; and advanced vocational schools as prescribed in Article 126, paragraph 2 of the same act; or at the Japan Student Services Organization Osaka Japanese Language Education Center (including those scheduled to attend from April 1<sup>st</sup> 2026), who are diligent and of excellent disposition, and who are having difficulty in securing accommodation.

### 3 Outline of the dormitory :

(1) Location: 2-226 Higashi Uenohiba-cho, Kita-ku, Sakai City  
(400m walk northeast from Uenohiba St. on the JR Hanwa line)

(2) Construction: 85 single rooms (each room is approx. 17m<sup>2</sup>)  
En-suite bathroom, air-conditioner, desk, bed, refrigerator, etc.  
Use of internet possible through private contract.

### 4 Terms of residence :

Residence is limited to a two-year term from the beginning of April 2026.

Rooms may not be available for residency starting on April 1<sup>st</sup> due to cleaning.

### 5 Housing costs :

The monthly room charge, including maintenance, is ¥36,000 per month (Includes water, gas, and internet.)

If a resident moves in or leaves in the middle of the month, rent could be billed partially depending on the day of the move.

Students who are granted residency approval must pay a security deposit equal to the sum of the first month's rent in addition to the first month's rent (total sum of 2 months' rent) after moving in.

Furthermore, the room charge may rise to accommodate any increases in the cost of living.

### 6 Other fees

The electricity usage of each room is to be paid by the occupant of that room.

### 7 How to apply :

Those who wish to reside at Orion International House must fill out the prescribed application forms (2 forms) and submit them by the date stipulated to the foreign student advisors at their respective schools. A recommendation letter from the head of the school is also required.

Applications and letters of recommendation should be processed and submitted together by each school.

### 8 Selection and notification of acceptance :

This foundation will select dormitory residents based on the recommendations of their schools. All applicants will be notified through their schools.

### 9 Other :

- (1) Details regarding this system have been determined by OFIX and are based upon the "Orion International House Management Regulations."
- (2) Each occupant is strongly encouraged to be an active participant in House activities.

### 10 For further information : Please contact your foreign student advisors in your respective schools.

Orion International House Homepage: <https://www.ofix.or.jp/english/dormitory/>

## 入居許可申請書

年 月 日

## 記入上の注意事項

- 1 日本語で記入すること
- 2 記入は、楷書体で横書きすること
- 3 数字は、算用数字を用いること
- 4 固有名詞はすべて正式名を記入し、省略しないこと

写 真  
3cm×4cm  
裏に氏名を書  
いておくこと

公益財団法人 大阪府国際交流財団 理事長 様

氏 名 (アルファベット又は漢字)

Name

(カタカナ)

署 名

Signature

生年月日

Date of Birth 年 月 日 性別 男 Male  
Year Month Day 女 Female国 籍 \_\_\_\_\_  
Nationality母国連絡先 \_\_\_\_\_  
Address & Phone Number in Home Country

下記のとおり大阪府堺留学生会館オリオン寮(Orion International House)に入居したいので  
申請いたします。

記

1 入居希望期間 年 月 日 ~ 年 月 日

2 大学等

① 学校名・学部名等 \_\_\_\_\_

② 在籍予定期間 年 月 日 ~ 年 月 日③ 入学年月・学年 年 月 回生

## 3 現住所

〒 \_\_\_\_\_

\_\_\_\_\_

TEL ( )

(通学時間 \_\_\_\_\_ 分、家賃 月 \_\_\_\_\_ 円)

パスポート番号 \_\_\_\_\_

学籍番号 \_\_\_\_\_

## 4 入居後の収入見込

内訳	月額	備考
家族からの仕送り	円	
奨学生	円	
アルバイト収入	円	
親戚・知人等からの援助	円	
その他（具体的に記載）	円	
合計	円	

## 5 授業料免除等の状況

( 全額免除 半額免除 免除なし )

## 6 オリオン寮を希望する理由

（記入欄）

## 7 過去に大阪府堺留学生会館オリオン寮に入寮したことがありますか？

( はい ・ いいえ )

※ 本入居許可申請書記載の個人情報は、入居許可選考及び入寮後のサービスのためにのみ使用します。